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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Áremelés nélkül bajban lesz a magyar 
pálinkaelőállítás?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A vg.hu portálon megjelent „Kockázatos lépés: még a pálinka is drágább lesz” című cikk azt írja,
hogy a  kereskedelmi főzdéknek jelentős  áremelést  kellene végrehajtaniuk,  de a  piaci  realitások
alapján várhatóan csak a szerintük szükséges mérték felével drágul a pálinka:

„A gyümölcsök  beszerzési  áraiban  egyértelműen  érezhető  a  növekedés,  ennek  mértéke  25–35
százalék volt, bár volt olyan gyümölcs, ahol ez az 50 százalékot is elérte. A sárgabaracknál a nettó
280–450 forintos ársáv volt a jellemző országosan.

A főzdék  a  költségnövekedésekben nagy  szórást  tapasztaltak,  „mármint  az  indokolt  áremelések
mértékében, amelyet érvényesíteni kellene az eladási árainkban” – mondta Mihályi László. A PNT
tagsága azonban most úgy látja, hogy a pálinkaárak emelése nem vagy nagyon nagy kockázattal
léphető  meg  –  tette  hozzá.  Pedig  a  pálinkafőzdék  esetében  van  több,  nehezen  kikerülhető,
költségnövelő elem, mint a gyümölcs, a munkabérek, az energia és a csomagolóanyag. Korábban
tágabb volt a főzdék mozgástere, kereshettek olcsóbb szereplőket, de ma – ahogyan Mihályi László
fogalmazott – „már ki vagyunk szolgáltatva a piacnak”. A főzőmestert meg kell fizetni, mert egy
pálinkafőzdében ő a szakmailag meghatározó, az energiaárak elszabadultak, a gázárban például
13-15-szörös a költségnövekedés, az üveg szinte csak importból érkezik, és az előállításának nagy
az  energiaigénye,  valamint  a  forint  gyengülése  miatt  importüvegek  ára  nagyjából  70-100
százalékkal emelkedtek egy év alatt,  ráadásul további áremelkedés várható – sorolta. A magyar
üvegpiac  30  százalékát  az  ukrán  gyárak  szolgálták  ki,  de  két  üveggyár  is  találatot  kapott  a
harcokban, így az a termelés kiesett. A csomagoláshoz kapcsolódóan még akkor nem is beszéltünk a
dugókról, a címkékről és azok által jelentkező költségnövekedésről. 



 
Ezeken felül pedig ott vannak az adók és a kötelezően fizetendő díjak, amelyekre egyáltalán nincs
ráhatásuk.  Ha mindezeket  összeadjuk,  akkor szerinte  nagyjából  40 százalékos  áremelésre lenne
szükség – ahogyan az az élelmiszerek többségénél meg is történt –, de jó esetben is ennek csupán
mintegy felét lehetne érvényesíteni az árakban, ennél többet a piac egész egyszerűen nem fogadna
el – mondta.”

 

Kérdezem Önt:

Áremelés nélkül bajban lesz a magyar pálinkaelőállítás?

Ha Ön és az államtitkárai nem tudnák, jelzem, hogy az Európai Tanács a 2022. október 20. és 21.
napján  tartott  ülésén  elfogadott  egy  Orbán  Viktor  által  is  támogatott  „Következtetések”  tárgyú
dokumentumot, amelyben - többek között - az szerepel, hogy Oroszország fegyverként használja az
energiát és az élelmiszert! Éppen ezért kérem, hogy válaszukban mellőzzék Brüsszelt!

 

Budapest, 2022. október 30.

 

Tisztelettel:

Dr. Vadai Ágnes
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